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 جاده پردردسر یزد جاده پردردسر یزد
  جاده یزد - طبس به عنوان یکی از محورهای پرترافیک غرب به شرق 

و شمال به شرق در مسیر مشهد، بعد از 2دهه هنوز درگیر دو بانده شدن است 

امداد

پیگیری 

 ورود دادستان همدان
برای حل مشکلات »کنجینه«

در میان روستاهای همدان، »کنجینه«، روستایی در دهستان 
سنگستان با مشکلات بسیاری مواجه است. از معضل مسکن 
در این روستا گرفته تا مشکل برق، آب و فاضلاب اهالی این 
کنجینه را با چالش روبه رو کرده است. به گزارش همشهری، 
دادســتان همدان به همین دلیل، روز دوشنبه 27شهریور 
حین بازدید از روستاهای اســتان، وقتی به کنجینه رسید، 
بر حل مشکلات اهالی این روستا تأکید کرد. به گفته حسن 
خانجانی موقر، مشکلات این روستا با ورود و پیگیری مردم، 
عمل نهادهای خدمات رسان نظیر شرکت برق، آب و فاضلاب 
و بنیاد مسکن به وعده ها حل می شــود. او گفت: »به دنبال 
درخواســت اهالی کنجینه برای حضور در روستا و بازدید 
میدانــی از وضعیت موجود، با همراهی مســئولان ازجمله 
بخشــدار، مدیران آب و فاضلاب، برق و بنیاد مسکن از این 

منطقه بازدید به عمل آمد.« 
دادســتان همــدان معتقد اســت نبود شــبکه فاضلاب و 
بی سروسامانی در نحوه تخلیه فاضلاب، وجود تیر چراغ برق 
در اراضی مردم و آســفالت نبودن معابر اصلی از مشکلات 
طرح شده و مطالبه به حق اهالی روستا بود. خانجانی موقر 
در این باره عنوان کرد: »به گفته مدیران مربوطه اعتبار لازم 
برای اصلاح شبکه و جابه جایی تیرهای چراغ برق این روستا 
تأمین شــده و پس از بازنگری طرح بهسازی روستا توسط 

بنیاد مسکن، به زودی خواسته اهالی محقق می شود.« 
دادســتان همدان درباره خاکی بودن بخشی از معابر اصلی 
این روستا نیز گفت: »هر چند براساس گفته مسئولان بنیاد 
مسکن اعتبار این مهم تامین نشــده، اما با ورود دهیار برای 
جدول کشی اطراف خیابان و ورود بنیاد مسکن و بهره گیری 

از قیر رایگان این مشکل حل شدنی است.« 
به گفته او، انتظار می رود دهیاری و بخشــداری با همیاری 
اهالی و خودیاری آنها اقدامات لازم  رابرای تسریع در اجرای 

این طرح ها انجام دهند.
به دلیل مشکلات تامین اعتبار به نظر می رسد زمان بیشتری 
برای لوله کشی فاضلاب روستای کنجینه صرف شود چنان که 
دادستان همدان یادآور شد: »با توجه به مشکل تأمین اعتبار، 
مطالعات طرح لوله کشــی فاضلاب روستایی انجام نشده و 

روند آن هم طولانی خواهد بود.« 
در عین حال، خانجانــی از اهالی روســتاهای این منطقه 
درخواست کرد تا با مسئولان همکاری لازم را داشته باشند. 
دادستان همدان اضافه کرد: »مدیر آبفای شهرستان وعده 
داد که درصورت مشــارکت اهالی محل، طرح مشــاوره ای 
اجرای شــبکه فاضلاب )قرار دادن لوله های فاضلاب در چه 

عمق و چه اندازه( را رایگان انجام دهد.« 
در اواسط دهه 90، خانه بهداشت کنجینه نیز با مشکلاتی 
مواجه بود. طوری که به جای درنظر گرفتن امنیت بهداشتی 
بیماران، گاهی به محل نگهداری ســگ و خرگوش تبدیل 
می شــد. اکنون اما مشــکلاتی از این قبیل رفع شده است. 
کنجینه، روستایی از توابع بخش مرکزی شهرستان همدان 
در استان همدان هست. این روستا در دهستان سنگستان 

قرار دارد.
 

تامین اعتبار راه آهن شمال و جنوب ایلام
حســن بهرام نیــا، اســتاندار ایــام:   اعتبــار ویژه بــرای ســاخت خــط راه آهــن از 2 مســیر اندیمشــک - دهلران 
و اســام آباد غــرب - ایــام کــه موجــب تســهیل در تــردد زوار، رونــق صــادرات، پوشــش کمبــود نــاوگان 

حمل ونقل عمومی، ارزان شدن هزینه تردد، ایمنی در حمل ونقل، سفر ایمن و... می شود، تامین شد. 

پرداخت فوری خسارت  حادثه دیدگان گرگان
سیدعلی مهاجر، معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار گلستان: در فرایند آزمایش تحقیقاتی سامانه های آفندی 
و پهپادی یکی از سامانه ها با انحراف از مسیر اصلی متاشی می شود و قطعاتی از این سامانه متاشی شده در مناطقی 
از شهر گرگان سقوط می کند. قرار شد خسارت های مردم توسط شهرداری گرگان در نخستین فرصت پرداخت شود.

تخلیه بموقع جان روستاییان را 
نجات داد

بخش »لوندویل« شهرستان آستارا درگیر سیلاب شد

تخلیه بموقع بخش »لوندویل« در شهرســتان آســتارا باعث شد 
تا بارندگی سیل آســای صبح روز دوشــنبه )27شــهریور(، هیچ 
خسارتی برای روستاییان نداشته باشد. مدیر بحران استان گیلان 
به همشهری گفت: »طبق اعلام هواشناسی بارندگی امروز صبح در 
شهرستان آستارا به لحاظ حجم و شدت بارندگی در صد سال اخیر 
بی سابقه بوده  است. از این رو، با شروع بارندگی روستاییان از بخش 
لوندویل به اماکن اسکان اضطراری منتقل شدند.« اماکن اسکان 
اضطراری، مساجد، حسینیه ها و اماکن ورزشی است که برای مواقع 
بحران تدارک دیده شده است. به گفته امیر مرادی حدود 100نفر 
که شامل روستاییان و گردشگران به شهرستان آستارا می شوند در 
اماکن اضطراری شهرستان آستارا اسکان داده شده اند. مرادی ادامه 
داد: »در جریان سیلاب آستارا تا کنون 20نفر هم مصدوم شده اند 
که به طور ســرپایی مداوا شــدند.«  مدیر بحران استان گیلان در 
توضیح بیشتر خسارت ســیلاب افزود: »شدت بارش به قدری بود 
که رانندگان خودرو کمتر از یک متر دید داشــتند. برای همین با 
همکاری جانشین نیروی انتظامی مسیر ترانزیتی آستارا به لوندویل 
هم بسته شد.«  مرادی در ادامه به ریزش پل در این مسیر اشاره کرد 
و افزود: »خوشبختانه چون مســیر ترانزیت بسته شده بود و هیچ 
خودرویی از روی پل تردد نمی کرد، با ریزش پل هم هیچ خسارت 
جانی نداشتیم.« به گفته وی با همکاری مسئولان راهداری اقدامات 
اولیه برای ساخت پل با اتمام بارندگی آغاز خواهد شد. مرادی یادآور 
شــد: »با توجه به اینکه آستارا در نوار ســاحلی واقع شده، یکی از 
اقدامات برای کاهش خسارت بارندگی شدید، لایروبی رودخانه ها و 

جوی های داخل شهر است که این مهم نیز انجام شده  بود.«
برای ساماندهی به وضعیت ســیلاب درپی بارش روز دوشنبه در 
آســتارا، نیروهای امدادی هلال احمر نیز برای تخلیه آب گرفتگی 

به محل اعزام شدند. 
مدیرعامل هلال احمر گیلان در این باره به همشهری گفت: »12تیم 
امدادی هلال احمر با اعلام شــروع بارش به محل اعزام شــدند. 
خوشبختانه این سیلاب خسارت جانی نداشته و هم اکنون برخی 
از نیروهای امدادی با 16دســتگاه موتور پمپ تخلیه آب مشغول 
تخلیه آب گرفتگی منازل شهروندان هستند. 15درصد از منازل در 
شهرستان آستارا دچار آب گرفتگی شد.« هادی سلیمی در ادامه از 
حضور 11خودروي عملیاتی برای بازدید میدانی و بررسی نیازمندی 
شهروندان خبر داد و افزود: »3دستگاه خودرو باری برای توزیع اقلام 

امدادی و 6فروند قایق در محل حضور داشتند.«

فازهای اجرایی جاده یزد- طبس
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عدد خبر

مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی برق 
اهواز گفت: از زمســتان ســال گذشــته 
تاکنــون، ضریــب خاموشــی اتفاقــی 
کانشهر اهواز نســبت به مدت مشابه 
ســال گذشــته ۶۴ درصد کاهش یافته 
اســت. بــه گــزارش ایســنا، عبدالحمید 
عباس شــیاری اظهار کرد: این شــرایط 
بــا در نظــر گرفتن گرمــای هوا کاهشــی 

بسیار چشمگیر داشته است.

۶۴
درصد  

عمومــی  کتــابخــــــانه های  مدیــرکـــــل 
خراسان  جنوبی گفت: ۳۵۰میلیارد ریال 
از محل اعتبــارات ســفر رئیس جمهوری 
به 8طرح در حال ســاخت کتابخانه های 
یافــت.  اختصــاص  اســتان  عمومــی 
بــه گــزارش روابط عمومــی اداره کل 
کتابخانه هــای عمومی خراســان جنوبی، 
محمود حاجی افزود: پیش بینی می شود 
با تخصیص این اعتبار تا پایان سال۱۴۰۳ 
تمامی 8پروژه با مساحت ۵۶۳۵مترمربع 

افتتاح شود.

350
میلیارد  

مدیرکل فرودگاه های خراسان رضوی از 
برقراری 2پرواز فوق العاده ویژه زائران در 
فهرست انتظار مســیر مشهد به تهران 
خبــر داد. بــه گــزارش تســنیم، محمود 
امانی بنــی اظهــار کــرد: بــا برقــراری این 
2پرواز تمــام زائران رضوی در فهرســت 
انتظــار بــه تهــران بازگشــتند. به گفتــه 
وی، تعــداد پروازها در این ایام نســبت 
به مدت مشابه سال گذشته ۱۵درصد 

افزایش یافت.

2
پرواز   

خوزستان

خراسان جنوبی

خراسان رضوی

خبر روز 

 نیاز استان مرکزی
به تمام گروه های خونی

مدیرکل انتقال خون مرکزی گفت: استان مرکزی برای 5 روز 
ذخیره خون دارد و نیاز است که همه گروه های خونی برای 

اهدای خون مراجعه کنند.
این خبر را ریتا ظهیری به ایســنا داد و افزود: هر ســال در 
تابســتان عموما با کمبود اهدای خون و به تبع آن کاهش 
ذخیره خونی روبه رو می شــویم که این اتفاق، مبتلابه تمام 

کشور است.
او با تأکید بر اینکه اهدای خون یک مسئله کاملا فرهنگی و 
اجتماعی است و باید برای جذب اهدا کننده کارهای فرهنگی 
و اجتماعی دنبال شود، اظهار کرد: در اواخر تابستان، تعداد 
سفرها بیشتر می شود که طی آن، تعداد حوادث و تصادفات 
افزایش می یابد؛ همچنین امسال همزمان با اربعین حسینی، 
ســفرهای عتبات را داشــتیم و از طرفی به دلیل آغاز سال 
تحصیلی، مشغله خانواد ها بیشتر می شود و این امر کاهش 
اهدای خون و ذخیره خونی اســتان ها را رقــم می زند و نیز 
در تابســتان، مردم بیشــتر تمایل به انجام اعمال جراحی 
غیراورژانســی دارند و همین امر نیاز خونی بیمارستان ها را 

افزایش می دهد.
ظهیری با بیان اینکه تا به امروز صددرصد نیاز بیمارستان ها و 
مردم به خون و فرآورده های خونی تامین شده است و نگرانی 
از این حیث وجود ندارد، گفت: باید برای حفظ ذخیره خونی 
کمک مردم را داشته باشیم و اگر مردم طی 2 تا 3هفته آینده 
با توان بیشتری اقدام به اهدای خون کنند، قطعا ذخیره خونی 
استان تحت کنترل در می آید؛ زیرا در حال حاضر فقط برای 

5روز ذخیره خونی در استان فراهم است. 

 مرکزی

عکس خبر 
خراسان شمالی

برداشت پسته 
 برداشت پسته در باغ های خراسان شمالی از اوایل شهریور 

آغاز می شود و تا اواسط مهر ادامه دارد. این طای سبز از ایران 
برخاسته و سپس به کشورهای مختلف راه  یافته است. در جهان 
برای بزرگداشت این گیاه خارق العاده و مغذی، جشن هایی در 
روز جهانی پسته برگزار می شود. خراسان شمالی نیز یکی از 

قطب های تولید این محصول در کشور است که در اسفراین، 
جاجرم و گرمه تولید می شود. منبع: ایسنا 

نزدیک به 2دهه از تصویب 2بانده شدن جاده یزد - طبس 
به عنوان یکی از محورهای پرترافیک غرب به شــرق و 

شمال به شرق در مسیر مشــهد  می گذرد و وعده های 
متعدد مســئولان برای بهره برداری از آن هنوز محقق 
نشده است؛ به طوری که این جاده در کویر ایران به عنوان 
جاده مرگ شناخته می شود.  جاده دوطرفه یزد - طبس 
پای ثابت تصادف های جاده ای استان با تلفات جانی است 
که بیشــتر به دلیل ترافیک بالای ماشین های سنگین 

حامل مواد معدنی و سبقت های غیرمجاز رخ می دهند. 
طول این جاده ۳۴۰کیلومتر است که 2۴۰ کیلومتر آن در 
حوزه یزد قرار دارد و سال هاست برای ایمن سازی و 2بانده 
شدن فازبندی شــده؛ عملیاتی که با حضور پیمانکاران 
 متعدد کج دار و مریز دنبال می شــود و هنوز به نتیجه 

نرسیده است.

سمیه گلابگیریان گزارش
یزد، خبرنگار همشهری

پیگیری برای همراهی معادن 
تردد ماشین های سنگین که در ۳معدن بزرگ فعالیت دارند 
جاده یزد - طبس را به جاده ای شلوغ و پرحادثه تبدیل کرده 
است. طبق برآورد اورژانس اســتان یزد، محور یزد-طبس 
ماهانه 1.8مرگ و میر دارد. استاندار یزد در آخرین اظهارنظر 
خود به در دست ساخت بودن 1۰۰کیلومتر از جاده طبس در 
حال حاضر اشاره کرده، اما تأکید کرده که بازدید از فعالیت 
کارگاه ها و پیمانکاران همت لازم را در این باره نشان نمی دهد.

مهران فاطمی گفته است راهکارهای جدیدی برای اجرای 
این جاده با حمایت واحدهای معدنی و جایگزین کردن برخی 
از وظایف قانونی آنها برای اتمام این پــروژه بزرگ در حال 

پیگیری است.
به گفته او، 2بانده شــدن جاده یزد - طبس دشوار اما شدنی 
است و ضرورت دارد معادن در راستای رسالت اجتماعی خود 
وارد عرصه شده و با دولت همراهی کنند که این محور صنعتی 

و گردشگری سامان یابد .

مکث

مشکل جاده فعلی چیست؟

اهالی بومی از وضعیــت جاده یزد - طبس نگراننــد. آنها با هر بار 
وقوع تصادف و جان باختن سرنشــینان خودروها، مرگ را جلوی 
چشمان شان می بینند. آنها معتقدند معادن منطقه باید کمک کنند 
جاده سریع تر 2بانده شود. اگر جاده همان 2دهه پیش 2بانده شده 
بود، هم خسارت جانی و مالی وارد نمی کرد و هم با هزینه کمتری 
2بانده می شد؛ نه اینکه حالا به دلیل هزینه های میلیاردی پیشرفت 

کندی داشته باشد.
برای مشاهده وضعیت جاده راهی شدیم؛ جاده ای صاف در دشتی 
وســیع که هم راننده را خســته می کند و هم ترافیک ســنگین 

خودروهای حامل بارهای معدنی در آن، حوصله  سر بر است.
قطار شدن تریلرها به دلیل سنگین بودن بار، خودروهای سواری را 
کلافه می کند و سبقت های غیرمجازی را رقم می زند که عامل اصلی 
وقوع تصادف در این محور است. کیفیت جاده هم تعریفی نداشت، 
ترک های عمیق و نیمه عمیق دست اندازهایی را در جاده ایجاد کرده 
که گاهی عبور ماشین های سنگین از روی آنها صدای رعب آوری 
ایجاد می کند. خرابی های ناشی از ترمزهای مکرر هم مزید بر علت 

شده تا بوی مرگ از این جاده به استشمام برسد.
رانندگان باری مســیر از وضعیت گله مند هســتند. آنها از کندی 
عملیات 2بانده شدن جاده گلایه دارند و معتقدند عزم جدی از سوی 
مسئولان برای 2بانده کردن این جاده پرترافیک و مهم وجود ندارد.
یکی از رانندگان به »همشــهری« می گوید: با توجه به سنگینی 
بار مجبوریم که آهسته حرکت کنیم، اما کیفیت جاده هم در این 
وضعیت بی تأثیر نیست، ولی خودروهای سواری ما را عامل ترافیک 
می دانند و ســعی می کنند ســبقت بگیرند و همین سبقت های 

غیرمجاز حادثه ساز است.
مســعود علی مرادزاده با اشــاره به اینکه جاده باید 2بانده شود، از 
طولانی شدن روند 2بانده شدن جاده شکایت می کند و می افزاید: 
این جاده همیشه محل عبور بارهای معدنی بوده است و با توجه به 
ترافیکی که به سمت مشهد دارد، مسیر زیارتی باید ساماندهی شود 

تا خاطره تلخی به جای نگذارد.
او که خودش بارها شــاهد وقوع تصادف در این مســیر بوده، این 
وضعیت را ناخوشایند می داند و ادامه می دهد: واقعا رانندگی در این 

جاده یکنواخت با ترافیک سنگین خسته کننده است.

بدعهدی معادن

از 2دهه پیش تا کنون، فقط حدود 2۴کیلومتر از جاده 2بانده شده است 
و آنطور که بررسی ها نشــان می دهد پیش از این، استاندار یزد 2معدن 
چادرملو و معدن سنگ آهن رباط پشــت بادام را اصلی ترین معادن این 
محور خوانده و از آنها خواسته بود به ترتیب 80 و ۴0 کیلومتر از این محور 
را بســازند وگرنه جواز فعالیت آنها باطل می شود. معدن چادرملو پس از 
2 سال ساخت 20کیلومتر از این مســیر و یک پل در سه راهی چادرملو 
را قبول کرده و قول همــکاری در این زمینه داده اســت. در این  صورت 
از 80 کیلومتری که اســتاندار یزد به این معدن محــول کرده بود فقط 
20کیلومتر آن، دوبانده خواهد شد. معدن سنگ آهن رباط پشت بادام نیز 
پاسخگویی و واکنش خاصی به این ماجرا نداشته و همچنان به کار خود 
مشغول است. یک خبرنگار محلی هم به همشــهری می گوید: عملیات 
آماده سازی ۴3کیلومتر دیگر از مسیر به یک پیمانکار واگذار شده است 
که همان هم به دلیل تامین نشدن اعتبار فقط 16کیلومترش آسفالت شد. 
رضا طالبان همچنین توضیح می دهد یک پیمانکار دیگر 10کیلومتر را از 
سوی دولت بر عهده گرفته و 30کیلومتر دیگر هم با همت یک خیر ساخته 
می شود. درواقع این آمار و ارقام نشان می دهد از کل جاده تا امروز برای 
ساخت کمتر از 100کیلومتر برنامه ریزی شده و برای تکمیل کل پروژه 

مسیر زیادی باقیمانده که همت مسئولان را می طلبد.  

 یکی از رانندگان:
با توجه به سنگینی بار 
مجبوریم که آهسته 

حرکت کنیم، اما کیفیت 
جاده هم در این وضعیت 

بی تأثیر نیست، ولی 
خودروهای سواری 
ما را عامل ترافیک 

می دانند و سعی می کنند 
سبقت بگیرند و همین 
سبقت های غیرمجاز 

حادثه ساز است 

عملیات دوبانده شدن جاده یزد- طبس در ۳ فاز تقسیم بندی شده که طول و عملیات آماده بهره برداری آنها را در بهمن۱۴۰2 در ادامه می بینید:

گیلان

همدان

ات
ی بی

هد
ی/ م

هر
مش

س: ه
عک

 استاندار: 
راهکارهای جدیدی 
برای اجرای این جاده 
با حمایت واحدهای 

معدنی و جایگزین کردن 
برخی از وظایف قانونی 

 آنها برای اتمام 
 این پروژه بزرگ

در حال  پیگیری است.

آزاده سلطانی؛ روزنامه نگار


